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:قال تعالى   

 

فَتعالَى اللَّه الْملك الْحق ولَا تعجلْ بِالْقُرآَن من قَبلِ أَنْ (
  )  يقْضى إِلَيك وحيه وقُلْ رب زِدنِي علْما

  
  )114(سورة طه الآية  
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  ...إلى

    التي ضحت كثير من اجلي، أمي  

  ...إلى

 والدي، رحمة االله عليه  

  ...إلى

  متعه االله بالصحة والعافية، أخي  

  ...إلى

  زوجي، قرة عيني   

  ...إلى

  أبنائي زهرة حياتي  

  ... إلى

 كل هؤلا أهدي هذا الجهد  
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الحمد الله والشكر الله اولاً واخيراً على فضله وكرمه وبركته بالتوفيق بإنجاز هذا 

  .العمل ليضاف الى ميادين البحث العلمي

عرفاناً بالجميل ان اتقدم بأوفر وابلغ معاني الشكر لجامعة السودان يطيب لي 

والتمويل  للعلوم والتكنولوجيا ممثلة في كلية الدراسات التجارية قسم البنوك

نبي وقفوا بجاوالشكر لكل الذين ، راسات العلياحتها لي فرصة التحضير للداتلإ

او إرشاد أو توجيه في العلم  ولم يبخلو علي بمساعدةطول فترة إعداد هذه الدراسة 

علي خالد محمد / والمعرفة، واختص بالشكر أستاذي المشرف الدكتور الفاضل

احمد الفويل الذي قدم الدعم والارشاد طول فترة إعداد هذه الدراسة مما دفع بها 

  .الى النور

ابراهيم فضل المولى الذي كان سبباً في .ستاذي الفاضل دلأواتقدم بوافر التقدير 

  .اختيار موضوع الدراسة وشجعني لمواصلة الدراسات العليا

ء بالادارة المالية ببنك للاخوة الزملاوالعرفان  الشكر ياتآكما اتقدم بأسمى 

الفضلاء المناقشين للرسالة على تكرمهم تذة اموصول للأس ، وكذلك الشكرالاسرة

  .قبول مناقشة هذه الرسالة

  

  ،،، الباحثة  ،،،
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 المستخلص

هدفت الدراسة الى توضيح المخاطر الاساسية التي تواجه مؤسسـات التمويـل     
  .الاصغر ومدى تأثيرها في ربحيتها وعمل اطار شامل لإدارة هذه المخاطر

تمثلت مشكلة الدراسة في التعرف على اثر مخاطر التمويل الاصغر في ربحيـة   
ل الاصغر وربحيـة  هل توجد علاقة بينمخاطر التمويمؤسسات التمويل الاصغر، و

هل عدم اخذ الضمانات الكافية من العميـل طالـب   ، ومؤسسات التمويل الاصغر
  .التمويل ثؤثر في ربحية مؤسسات التمويل الاصغر

علاقة ذات دلالة احصائية بـين مخـاطر التمويـل     افترضت الدراسة ان هنالك 
ة لا تؤثر عدم أخذ الضمانات الكافير وربحية مؤسسات التمويل الأصغر، والأصغ

ذات دلالـة احصـائية بـين     توجد علاقةفي ربحية مؤسسات التمويل الأصغر، و
الادارية لدى طالب التمويل وقصور دراسات الجدوى وربحية مؤسسـات  الكفاءة 

 . التمويل الأصغر

اتبعت الدراسة المنهج التاريخي والوصفي والتحليلـي للاحاطـة بكـل جوانـب     
  .الموضوع

تؤثر مخاطر التمويل الاصـغر  ، دة نتائج وتوصيات اهمهاتوصلت الدراسة الى ع 
التعثر يحد من عملية تدوير سقف التمويـل  ، في ربحية مؤسسات التمويل الاصغر

بسبب عدم مقدرة المؤسسة من جمع الارباح وخسارة اصل الدين الناتج عن تعثر 
 ـ  دم المدين، تصميم منهج تمويل ونظام رقابي فعال وادوات متابعة يؤدي الـى ع

بضـرورة تعامـل مؤسسـة     وأوصت الدراسة .تجاوز الخطر لمستويات معقولة
مع المخاطر بطريقة قبلية تسبق وقوع الخطر لضمان الاستمرار  التمويل الاصغر

في التطور وتقديم مدى واسع من الخدمات لعدد اكبر من العمـلاء ذوي الـدخل   
التمويـل الاصـغر ان   على مؤسسة ،المنخفض حول العالم وتحقيق ربحية معقولة

تصمم أدوات وطرق إدارة مخاطر تتماشى مع مناهج الاقتراض لـديها وبيئـات   
  .عملها ومع إهداف الاداء المالي والاجتماعي لديها



 	 

 

ABSTRACT 

The study aims at investigating fundamental risks facing microfinance 

institutions, the impacts on profitability and a comprehensive 

framework for managing these risks.   

The study problem is to identify microfinance risk impacts on profitability 

of microfinance institutions, relationships between risks and institutions' 

profitability and the effect of absence of sufficient guarantees 

from  customers upon these institutions' profitability. 

The study assumes that, statistically, there is a significant relationship 

between microfinance risks and profitability of microfinance institutions, 

and insufficient guarantees do not affect the profitability of these 

institutions. It is also statistically evident that there is significant 

relationship between the administrative inefficiency of the customer, 

inadequacy of feasibility study provided by him from one side and the 

profitability of microfinance institutions from the other side. 

The study adopts analytical, descriptive and historical methodologies in 

its attempt to explore all aspects that are related to the subject under 

investigation. 

Several conclusions and recommendations are reached. The most 

important ones are, first, microfinance risks affect the profitability 

of microfinance institutions. Second, customer default to repay limits 

the institutions' ability to repeat funding as a result of loss of original 

debt amount as well as its profits resulting from inability of some 

customers to repay.  

The study suggests some important recommendations which can be 

summarized in the following. There is need for designing effective 

lending methodology as well as efficient control system and follow up 

mechanisms that will enable the institution mitigate risks. The 

microfinance institutions shall deal with certain acceptable levels of risks 

prior to their occurrence. This will ensure sustainability and enable 

institutions to expand their activities and provide services to more poor 

clients, without losing the ability of obtaining reasonable profits. 

Microfinance institutions shall design instruments and methodologies 

which are suitable for risk management and capable of coping with their 

lending systems, work environment as well as with their financial and 

social performance objectives. 
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